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خبر روزنه

تبارشناسی سعید حجاریان از ۲ رویداد 
مسلحانه تاریخ معاصر ایران

سیاهکل تراژیک، آمل رمانتیک
سعید حجاریان در یادداشتی به وقایع سیاهکل  �

و آمل پرداخت و نوشــت: «ســازمان چریک های 
فدایی خلق از ســه گرایش عمده و متفاوت شامل 
احمدزاده-پویان، جزنــی و ضیاظریفی و رفقایش 
تشکیل می شــد. اولی، به مبارزه مسلحانه شهری 
اعتقاد داشــت، دومی بــه کار فرهنگــی متمایل 
بود و ســومی به مبارزه در روستا و کوهستان میل 
می کرد. تا پیش از ســال ۱۳۴۹، چریک های فدایی 
در قالب ســازمان اعلام موجودیت نکرده بودند و 
می خواســتند با یک حرکــت انقلابی اعلام حضور 
سیاســی کنند و موجودیت خود را به رخ بکشــند. 
واقعــه ســیاهکل، رویــدادی بــود در جهت این 
اســتراتژی اما در واقع تراژدی ای بود ناشــی از یک 
خطای محاسباتی. حمله به پاسگاه سیاهکل منجر 
به مداخله مردم بومی شــد. متعاقــب آن نیروی 
نظامی شاه کل منطقه را پوشش داد و نتیجتا کار با 
دستگیری و قتل و اعدام ختم شد. چریک ها گمان 
می کردنــد همان طور که کاســترو با جمعی اندک 
از رفقایش به کوه های ســیرا ماسترا حمله ور شد، 
دهقان ها را بسیج کرد و رژیم باتیستا را برانداخت، 
می توانند دست کم با تبلیغ مسلحانه ذهن جوانان 

را به خود جلب کنند».
به گــزارش «مشــق نــو» او ادامــه داد: «اگر 
چریک ها تاریخ روسیه را خوانده بودند، می دانستند 
که تــزار نیکلای بعد از انقــلاب فوریه با همکاری 
پیوتر اســتولیپین دســت به اصلاحــات ارضی زد. 
اصلاحاتــی که بعد از آن، دهقان ها دلگرم شــدند 
و به تزار روی خوش نشــان دادند. در همان زمان، 
لنین جزوه ای منتشــر کرد و نوشت شرایط انقلابی 
دیگر مهیا نیست و بعید است بتوان موژیک ها را با 
خود همراه کرد و نتیجه گرفت، باید صبر پیشه کرد. 
این صبر تا ســال ۱۹۱۷ به طول انجامید تا انقلاب 
بلشــویکی پیروز شــد. هرچند در این فاصله، میان 

بلشویک ها هم اختلافات زیادی پدید آمد».
او با اشــاره به دهه هــای ۳۰ و ۴۰ چنین آورد: 
«به ایران برگــردم. اواخر دهه ۱۳۳۰ و اوایل دهه 
۱۳۴۰ پروژه اصلاحات ارضی ایران به  دســت شاه 
و علی امینی کلید خورد؛ ۱۰ ســال پیش از حمله 
به پاسگاه ســیاهکل. یعنی چریک ها می توانستند 
با مرور تجربه روسیه، آموزه های لنین و پیامدهای 
اصلاحات ارضی ایران شکســت مبــارزه چریکی 
دهقانی را پیش بینی کنند و بر مشــی کاستریستی 
خط بطلان بکشند. آن واقعه به شکست انجامید؛ 
اما آثار این ســنخ مبارزه کمابیش به  جا ماند. مثلا 
من و هم نســلانم، زمانی که به کوه نوردی های دو، 
ســه روزه می رفتیم، سعی داشــتیم از مسیرهایی 
برویم تا با پاسگاه ها تلاقی نداشته باشیم. هر ساله 
نیز در دانشــگاه در ســالگرد نوزدهم بهمن برای 
گرامیداشت این روز شعار «اتحاد، مبارزه، پیروزی» 
سر داده می شــد. حکومت نیز بهره برداری خاص 
خــود را از آن واقعه داشــت و ســال های پایانی 
عمر سلطنت، گارد دانشــگاه به  همراه ژاندارم ها 
و ایادی ســاواک در کوهســتان های اطراف تهران 
گروه هــای کوه نورد را لت و پار می کردند تا بســاط 

کوه نوردی را برچینند».
این فعال و تحلیلگر سیاسی درباره واقعه آمل 
هم اشاره کرد: «اگر واقعه سیاهکل تراژدی بود، 
بعــد از انقلاب همین واقعه به  صورتی رمانتیک 
تکرار شد. عده ای از جوانان کنفدراسیون –که در 
خــارج درس  خوانده بودند- بعــد از انقلاب به 
ایران برگشــتند و گروهی را تحت عنوان اتحادیه  
کمونیســت های ایران تشــکیل دادنــد؛ گروهی 
که گرایش هــای فکری ناروشــنی داشــت و از 
مائوئیســت و تروتسکیست تا طرفداران کارلوس 
ماریلا و رژی دبره را در بر می گرفت. آنها ناگهان 
تصمیم گرفتند همان مســیر ســیاهکل را این  بار 
در مازنــدران بپیماینــد؛ بنابراین بــه جنگل های 
مازندران رفتند. شــبی، تلویزیون می دیدم و دیدم 
امام خمینی می گوید جبهه ملی مرتد است. امام 
ضمنا نامی هم از اتحادیه کمونیست ها آورد که 
آنها نیز هم نوا با جبهه ملی شده اند. من تعجب 
کردم امامی که اساسا نام گروه ها و سازمان ها را 
به  خاطر نمی سپرد، چگونه بین همه این گروه ها 
از اتحادیه کمونیست ها نام  برده است؟ با محسن 
رضایــی تماس گرفتم و پرســیدم قصه نام بردن 
امام از اتحادیه کمونیســت ها چــه بود؟ گفت: 
هرچه اطلاعیه درباره قصاص منتشــر شده بود، 
پیش امــام بردیم. اعلامیه آنهــا روی همه بود. 
امام آن را دیده و همــان هم به  خاطرش مانده 
بود. گویا امام فکر کرده بود همه کمونیســت ها 

علیه قصاص متحد شده اند».
او افــزود: «با فاصله کمــی، نورالدین کیانوری 
جلســه پرســش و پاســخ گذاشت و قســم و آیه 
آورد کــه اتحادیه ای در کار نیســت و توضیح داد 
«اتحادیه کمونیســت های ایران» یک گروه کوچک 
مائوئیستی هســتند. روزنامه «کار»، (ارگان فدائیان 
خلق اکثریت) هم این مســئله را تیتر کرد و درباره 
اتحادیه نوشــت: «نه کمونیست است، نه اتحادیه، 
یک گروهک مائوئیست است». (کار، ش ۱۱۵، ۳ تیر 
۱۳۶۰). اینهــا به این خاطر بود که مبادا گمان برود 
همه چپ ها یکی شده اند. بعد از این اتفاق اتحادیه 
کمونیســت ها اطلاعیه دیگری صادر کرد و نوشت 
رژیم دشمن واقعی خود را شناخته است و متوجه 
شده آن ما هستیم که می توانیم سرنگونش کنیم».
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قالیباف با پوتین دیدار نمي کند 

محمدرضا عارف:کلید مشاوران قفل کرملین را باز نکرد 
باید نوشتن قانون تسهیلگر ملاک 

باشد نه انشانویسی
ایســنا: محمدرضــا عــارف در دیــدار جمعی از  �

کارآفرینان، یکی از دســتاوردهای ارزشمند انقلاب را 
حضــور مؤثر زنان در عرصه هــای مختلف به ویژه در 
حوزه های علم و صنعت و کارآفرینی دانست و گفت: 
«جامعه امروز ما نیازمند حضور فعالانه و نه تشریفاتی 
زنان در ســطوح مختلــف از جمله مدنی، سیاســی 
و اجرائــی اســت و نادیده گرفتن این نیــروی عظیم و 
کارآمد با آثار و نتایــج زیان بار در عرصه های مختلف 
تصمیم ســازی، تصمیم گیــری و اجرا همــراه بوده و 
هســت». او با بیان اینکه در برنامه ها هم متأســفانه 
ناخواسته یک نوع فردگرایی احساس می شود، تصریح 
کرد: «موضوعی که در مجلس دهم بارها با دوستان 
مطرح کردم، این بود که عموما علاقه مند به نوشــتن 
انشــا هســتیم؛ در صورتی که برای ما نوشتن قانون و 
طرح تســهیلگر باید ملاک باشــد. انشا نویسان خوبی 
هستیم. علاقه مند هستیم صحبت های قشنگ انجام 
دهیم که مســتمع را در کوتاه مدت به وجد بیاوریم و 
فضای مجازی هم به این نگاه کمک کرده اســت. در 
فضای مجازی معمولا به دنبال خروجی های یک شبه 
و لحظــه ای هســتند، موضعی می گیرند یک شــبه و 
عده ای هورا می کشند، فردا هم فراموش می شود که 
چه آثار و نتیجه ای این موضع گیری و این صحبت در 
پی داشته اســت». او ادامه داد: «در مجلس شورای 
اســلامی بیشــتر تعداد تذکر دادن ها مورد توجه قرار 
می گیرد. حالا این تذکرات چه نتیجه ای را در پی داشته 
اســت؟ چقدر فرد تذکر دهنده به این تذکرات اشراف 
داشته است؟ چقدر برای به نتیجه رسیدن تذکر تلاش 

شده است ؟سؤالاتی که اغلب بی جواب می ماند».
رئیس بنیــاد امید ایرانیان با بیان اینکه هیچ راهی 
جز رویکــرد برنامــه ای نداریم، گفت: «در کشــور ما 
به گونه ای وانمود شــده که پول نفت درآمد اســت و 
انفال و ثروت ملی نیست. دولت با چه مجوز اخلاقی 
پول نفت را هزینه می کند؟ چه کسی این اجازه را داده 
ثروتی که متعلق به نســل های آینده است، به راحتی 

هزینه شود؟».
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام در پایان 
بر ضــرورت حضور، نقش آفرینی و مســئولیت پذیری 
بخش خصوصی تأکید کرد و گفت: «در مقطع فعلی 
باید بخش خصوصی به ثباتی برســد و اقتداری پیدا 
کند؛ البته در مقاطعی تلاش کردند بخش خصوصی 

را از بین ببرند، ولی موفق نشدند».

ایراد کجا بود که پوتین به قالیباف وقت ملاقات نداد، درحالی که قبلا 
اعلام شــده بود رئیس مجلس حاضر شــده هم در فرودگاه ایران تست 
کرونا بدهد هم در مســکو؟ به نظر می رســد تیم رســانه ای و مشاوران 
جوان قالیباف هول شــدند و صرف یک درخواست را قطعی پنداشته و 
آن را رســانه ای کردند. شاید هم تصور می کردند پوتین قطعا به قالیباف 
وقت ملاقــات می دهد! دم خــروس آنجا بیرون می زنــد که یک فعال 
رســانه ای اصولگرا توییت می کند که: «اصرارِ به «دیدار با پوتین» از اول 

هم  اشتباه بود!».
پروتکل ها چه می گویند

طبــق پروتکل های بین المللــی، دعوت های دیپلماتیک یا از ســوی 
میزبــان انجام می شــود یا به درخواســت میهمان. اگر به درخواســت 
میزبان باشــد، باید نامه دعوت از ســوی یک مقام هم طراز به ســفارت 
کشــور شخص مدعو داده  شــود. این دعوت به وزارت خارجه آن کشور  
ارســال و از آن طریق به دفتر فرد مدعو داده می شــود. شخص مدعو با 
وزارت خارجه و مشاورانش درباره محور مذاکرات و تراز سیاسی میزبان 
مشــورت می کند. وزارت خارجه به شخص مدعو نظر مشورتی می دهد 
با این عنوان که این ســفر توصیه می شود یا نمی شود اما تصمیم نهایی 
با فرد مدعو اســت. آن طور که از اقوال برمی آید، سفر قالیباف به روسیه 
که حامل پیامی بــرای پوتین بوده، به درخواســت خود رئیس مجلس 
بوده اســت. در این صورت، روند هم به این شــکل است که درخواست 
از طریــق وزارت خارجــه و بعد ســفارت ایــران به همراه بیــان دلایل، 
محورهای دیدار و فهرست درخواستی ملاقات شوندگان اعلام می شود. 
در کنار درخواســت ملاقات با رئیس دومای روسیه، درخواست ملاقات 
با پوتین هم از ســوی قالیباف ارائه می شــود. به نظر می رســد که اینجا 
یک خطا و عملکرد غیرحرفه ای از ســوی تیم رســانه ای رئیس مجلس 
صورت گرفته است. در حالی که پوتین هنوز پاسخ قطعی مبنی بر پذیرش 
ملاقات بــا قالیباف را اعلام نکرده بود، صرف اعلام درخواســت، ماجرا 
رسانه ای می شــود. شــاید هم تصور نمی کردند که پوتین وقت ملاقات 
ندهد؛ چرا که تصورشان این بود وقتی که پوتین قبلا حسین دهقان، وزیر 
وقت دفاع، ولایتی، مشاور مقام معظم رهبری و علی لاریجانی در زمان 
دبیری شــورای عالی امنیت ملی را به حضور پذیرفته بود، پس حتما به 
قالیباف هم وقت ملاقات می دهد. همین اخیرا، ظریف هم که به مسکو 
رفته بود، صرفا توانســته بود تلفنی با پوتین صحبت کند. اتفاقی که در 

تهران هم می شد انجام داد.
تقصیر دورقاب چین ها بود؟

قالیبــاف مشــاوران جوانی را اخیــرا به دور خود جمع کــرده مانند 
یامین پور و مهدی محمدی و.. که تخصصشــان بیشــتر سیاست داخلی 
اســت و در حالی کــه مشــاور بین المللــش امیرعبداللهیان با ســابقه 
چندین ســاله کار در وزارت خارجه اســت اما این مهدی محمدی است 
که درباره ســفر قالیباف به روسیه قلم فرســایی می کند: «آقای قالیباف 
در ســفر به روســیه حامل پیام مکتوب مهم، تاریخی و  دوران ساز رهبر 
انقلاب برای رئیس جمهور روسیه است. این نخستین بار در تاریخ روابط 
دوجانبه اســت کــه رهبر معظم انقلاب متنی مکتوب و رســمی حاوی 

نــکات راهبردی تقریبا بی ســابقه برای آقای پوتین ارســال می کنند». او 
در ادامــه افزود: «تأکید بــر اینکه پیام باید دقیقــا در همین زمان، بدون 
تأخیر و توسط آقای قالیباف به روس ها منتقل شود، در عالی ترین سطح 
انجام شــده و همه موضوعات دیگر را به حاشــیه تبدیل کرده است...». 
کنایه به مشــاوران قالیباف به حمید رسایی فعال سیاسی اصولگرا هم 
رسیده. همان که از فهرســت اصولگرایان مجلس کنار گذاشته شد و از 
این بابت به شــدت منتقد برخی چهره های مجلس اســت. او با نقل این 
مطلب محمدی در کانالش به کنایه نوشت: «واقعا باید گفت مشاور هم 

مشاورهای جدید!».
محمد مهاجری روزنامه نگار اصولگرا هم نوشــت: «خاک بر سر من 
کــه بادمجان دورقاب چین های رئیس مجلــس مملکتم برای عکس او 
با پوتین، بــرای مصرف در انتخابات۱۴۰۰ تاریخ دیــدار را به دروغ جعل 
می کننــد. بعد بارها به ســفیر روســیه التماس می کننــد و وقتی «نه» 
می شــنوند به دروغ می گویند پروتکل روسیه را نپذیرفتیم. چنین ذلت و 

خفتی در دوره قاجار هم نبوده».
برخــی هم ماجرا را به انتخابات ۱۴۰۰ ربط داده و تحلیل کرده اند که 
همه رفتارهای قالیباف چون ســویه هول زدگی انتخاباتی دارد، به چنین 
خطاهای فاحشی هم منجر می شود و همین اشتیاق وافر، دستمایه طنز 
کاربران فضای مجازی شد. عباس عبدی در توییتی نوشت: «قصد تحقیر 
ندارم فقط به دو اشکال قالیباف اشاره می کنم. ۱. به جای اینکه زندگی و 
فعالیت عادی خود را انجام دهد، همه کارهایش معطوف به انتخابات 
اســت. لذا کارهایش همیشه مصنوعی و خراب می شود. ۲. مشاورانش 
از خودش خیلی ضعیف ترند. مشــاور محترم لطفا آقای رئیس  را از این 
توییت بی خبر نگــذار». برخی هم یاد ماجرای ســعید جلیلی افتاده اند 
و نوشــته اند: «شــهریور ۹۱ هم سعید جلیلی نیم ســاعت پشت در اتاق 

اردوغان معطل شد تا موفق به دیدار با او شود». 
حمله پایداری ها به قالیباف

ســایت رجانیوز نزدیک به جبهه پایداری نوشت: «در دنیای سیاست 
ردوبدل کــردن نامه، پیام ها و حتی پیشــنهادات بین ســران حکومت ها 
امری نرمال و طبیعی اســت. تا جایی که بارها سران کشورهای مختلف 
به صورت رســمی و علنی و حتی غیرعلنی مبادرت به ارسال پیام برای 
رهبر انقلاب داشــته  و بالعکس، رهبــر انقلاب نیز اقــدام به چنین امر 

مرســومی کرده اند. این انتقال پیام ها توســط رؤســای مجلس پیشین و 
مشــاوران و دیگر مقامات رسمی کشور انجام شــده است. در همه این 
موارد بیشتر از اینکه چه کســی پیغام را به مخاطب منتقل کند، مسئله 
چیستی پیام و نویســنده آن است که مورد توجه تحلیلگران بین المللی 
قــرار می گیرد. اما اخیرا این اتفاق در ایران به مناقشــات سیاســی آلوده 

شده است».
ســفر قالیباف به مســکو و انتقال پیام مقام معظم رهبری به پوتین 
در حاشــیه  این ســفر و ســپس لغو دیدار مســتقیم او با پوتین به دلیل 
پروتکل هــای بهداشــتی کاخ کرملین از ســوی منتقدین رئیس مجلس 
مورد توجه قرار گرفته و از ســوی دیگر توســط تیم مشاوران و نزدیکان 
قالیباف به مانوری برای کسب اعتبار سیاسی تبدیل شده است. به عنوان 
مثال احدیان از حامیان برجام و مشــاوران رســانه ای قالیباف در توییتی 
نوشــته: «تخریبگران می خواهند این نکته که رهبر انقلاب تأکید داشتند 
در ایــن مقطع مهم، پیــام تاریخی خود را فقط از طریــق آقای قالیباف 
منتقل کنند، به حاشــیه برانند!». نکته دیگر اینکه مشــخص نیست چرا 
نزدیکان قالیباف به خود اجازه می دهند برای کسب وجهه سیاسی برای 
رئیس مجلس اخبار مهــم، راهبردی و حاوی پیام های بین المللی را به 

بازی سیاسی تقلیل دهند. 
برای نمونه معلوم نیســت چــرا آقای توانگر که یکــی از نمایندگان 
لیست قالیباف و عضو کمیسیون اقتصادی مجلس است باید منبع اخبار 
ســفر قالیباف به روسیه باشــد. یا اساســا چرا قبل از تأیید رسمی دیدار 
و هماهنگی های لازم این اتفاق رســانه ای شــده است؟ حتی مشخص 
نیســت چرا وجود پیام مهم مقــام معظم رهبری کــه از طریق رئیس 
مجلس باید به دســت رئیس جمهور روسیه برســد، از هفته ها قبل در 
محافل و کانال های تلگرامی سیاســی و مشکوک و نزدیک به یک جریان 
خاص سیاســی رسانه ای شــده اســت. ایران در عالی ترین سطح بارها 
پیام های مختلف دریافت و ارســال کرده اســت، اگر قــرار بود که هربار 
چنین حاشــیه هایی توســط انتقال دهندگان و دریافت کننــدگان پیام به 
وجود بیاید، بســیاری از تحولات دیپلماتیک کشــور نه تنها به بازی های 
سیاسی آلوده می شــد که از اعتبار پیام ها نیز می کاست. به نظر می رسد 
رئیس مجلس باید در مقابل چنین حاشیه ســازی هایی بایســتد و مانع 
از تکرار این اشــتباهات و کســب اندوخته سیاسی از موقعیت های مهم 

بین المللی شود».
حســین امیرعبداللهیــان دســتیار ویــژه رئیس مجلــس و مدیرکل 
بین الملل مجلس گفته بود که برنامه های سفر رئیس مجلس به روسیه 
بــا رعایت اصول عزت، حکمت و مصلحت و البته درک محدودیت های 
کرونایی تنظیم شــده اســت. برنامه های مهمی در مــدت اقامت دکتر 
قالیباف در مسکو تنظیم شده است که دیدار و رایزنی با رؤسای مجالس 
دوما و سنا  و برخی از مقامات عالی رتبه دولتی روسیه از آن جمله است. 
امیرعبداللهیان با بیان اینکه «پارلمان و دولت مســکو با رویی گشــاده و 
نگاه بلندمدت به مناســبات دو کشور نســبت به تنظیم برنامه های سفر 
عمل کرده اند»، گفت: توســعه همه جانبه همکاری ها و تســهیل روابط 

تجاری، اقتصادی، صنعتی، فرهنگی و... از اهداف سفر است.

شــرق: بهمن مــاه رو بــه پایــان اســت و خبــری از 
تعیین تکلیــف لوایح FATF نیســت. برخی از اعضای 
اصولگرای مجمع تشخیص مصلحت نظام که صراحتا 
بارها از عدم تمایل خود برای بررسی و رأی دادن به این 
لوایح سخن گفته اند، همچنان بر موضع خود هستند و 
ترجیــح می دهند به جای رد یا تصویب آن با بلاتکلیف 
نگه داشتن این لوایح تا رویکار آمدن دولت بعدی که به 
زعم ایشــان اصولگرا خواهد بــود، صبر کنند. این نگاه 
دوگانه اصولگرایــان بارها با نقدهای مختلفی مواجه 

بوده  اما تأثیرگذار نبوده  است.
در دســتور قرارگرفتن مجدد لوایح FATF در مجمع 
تشخیص، آن هم با درخواست رئیس جمهور و موافقت 
رهبــر انقلاب، گزاره امیدبخشــی بود که از ســوی لعیا 
جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهور در آذرماه ســال 
 FATF جاری مطرح شــد، در حالی که پیش از این، لوایح
پس از یک ســال مسکوت ماندن در مجمع، از دستور کار 
خارج شــده بود. بازگشت این لوایح به مجمع تشخیص 
مصلحت بازتاب مثبتی در فضای سیاســی و اقتصادی 
کشــور به دنبال داشــت و امیدها بــرای تصویب آن را 
افزایــش داد، هرچند به گفته علــی مطهری مجمع به 
دنبال این است که اگر بحث تصویب FATF مطرح باشد، 
آن را بــه دولت آینده که تصور می کنند اصولگراســت، 
بســپارد و به نوعــی کار و موفقیت به نــام اصولگرایان 
تمام شــود. با توجه به اینکــه اصولگرایان، هم در قبال 
FATF و هــم در قبال برجــام ســنگ اندازی کرده اند و 
در واقع در حالی که طی این یک ســال تصویب نشدن این 
لوایح، کشــور با زیان هایی مواجه شــد که فشار بسیاری 
روی معیشــت مردم وارد کرد، بلاتکلیفی مجدد مجمع 
در این بــاره به باور بســیاری مشــکلاتی را متوجه روابط 
بانکی و مبادلات اقتصادی ایــران خواهد کرد که اولین 

نتیجه آن در معیشت مردم محسوس خواهد بود.
دلیــل مخالفــت اصولگرایــان دغدغه هایــی چون 
محدودیــت مراودات تجاری و مالی ایــران با دنیا از پی 
ضرورت شــفافیت بیان می شــود؛ این درحالی است که 
همه کشــورهای دنیا به جز ایران و کره شمالی عضو این 
گروه اقدام ویژه مالی هســتند و ایــران بر اثر تحریم ها و 
حضور در لیســت سیاه این گروه قادر به انجام هیچ گونه 

مراوده مالی و تجاری حتی با کشورهای دوست نیست.
سید محمود میر لوحی پیش از این گفته بود: نامه اخیر 
مقام معظم رهبری نشان داد که اگر جریان اصولگرایی 
دغدغه مســائل معیشــتی، اقتصادی و داخلی کشور را 
دارد، یکی از عواملی که برای رفع مشکلات وجود دارد، 
FATF اســت. پس از تحریم های بی منطق آمریکا، یک 
تحریم داخلی نیز توســط خود ما انجام شــد. مبارزه با 
پول شــویی به این معناست که منشأ پول مشخص بوده 
و جابه جایی هــای آن زیر نظر وزارت اقتصاد و ســازمان 
امور مالیاتی باشد. عده ای کم لطفی می کنند و می گویند 
با تصویب FATF اگر ما بخواهیم به سوریه، عراق و لبنان 

کمک کنیم، موانعی ایجاد خواهد شد؛ درحالی که طبق 
تعریف سازمان ملل، این کشورها تروریست نیستند.

حال فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد و دارایی، در پاسخ به 
این سؤال که آیا از سوی دولت کسی در جلسات کمیسیون 
مجمع تشخیص درباره بحث FATF حضور پیدا می کند، 
گفت: بله جلسات برگزار می شود، خانم جنیدی به عنوان 
نماینده دولت تعیین شــده است. دســتگاه ها قرار شده 
همــکاری کنند و از ســوی وزارت اقتصاد هم امیری که 
رئیس FIU است، در جلسات شرکت می کند. او در ادامه 
در رابطه با اینکه به نظر شــما ســرانجام این لوایح چه 
می شــود، گفت: در جلسه کمیســیون در دست بررسی 
اســت و امیدواریم که به ســرانجام برســد و تصمیمی 
گرفته شــود که به نفع اقتصاد کشور باشد. در این رابطه 
معاون حقوقی رئیس جمهوری با بیان اینکه دو جلسه 
در مجمع برای بررســی لوایح FATF برگزار شده است، 
گفت: امکان تحفظ جدید یا بیانیه تفصیلی در مستندات 

جدید دولت را پیش بینی کرده ایم.
لعیا جنیدی، در باره اینکه به گفته سخنگوی دولت، 
وی به عنوان نماینده دولت برای شــرکت در جلســات 
کمیســیون های مجمع تشــخیص مصلحت نظام برای 
ارائه مستندات جدید از سوی دولت به مجمع در رابطه 
با لوایح FATF مأمور شده است، اظهار کرد: من نماینده 
 FATF دولت برای شــرکت در جلسات مربوط به لوایح
در مجمع تشخیص هســتم اما دیگر اعضای دولت که 
به بحث FATF مرتبط هســتند، سر جای خود همکاری 
می کننــد. ما یــک تیم چهار نفره هســتیم کــه هرکدام 

وظیفه ای داریم.
جنیدی درباره اینکه آیا تاکنون جلسه ای در این زمینه 
از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام و به دعوت آنها 
برگزار شده است؟ گفت: من دو جلسه رفته ام و قرار شد 
تقســیم بندی موضوعی صورت گیرد و به ما ابلاغ شود 
تا براســاس آن، اعضای ذی ربط دولت حســب مورد در 
سطوحی که لازم است، شــرکت کنند و توضیحات لازم 

را ارائه دهند.
وی در پاســخ به این ســؤال که آیا با توجه به عودت 
بررسی لوایح FATF به مجمع، مستند جدیدی به مجمع 
ارائه خواهد شــد؟  تصریح کرد: مفاد نامه رئیس جمهور 
روشن بوده و گفته شده که چه پیشنهادات جدیدی ارائه 
خواهد شــد. برای مواردی که جــزء نگرانی های مجمع 
تشخیص مصلحت نظام است، امکان  دادن تحفظ جدید 

یا بیانیه تفصیلی پیش بینی شده است.
معاون حقوقی رئیس جمهور با بیان اینکه مدلی در 
رابطه با مســئله تحریم داده شــده است، گفت: ممکن 
است دولت و مجمع از این منظر اختلاف دیدگاه داشته 
باشند که آیا این موضوع در شرایط تحریم وضعیت ما را 
سخت تر می کند یا نمی کند؟ من در یک برنامه تلویزیونی 

توضیح دادم چرا این اختلاف دیدگاه وجود دارد.
ادامه در صفحه ۹

FATF آخرین تلاش ها برای پیوستن به

پیشنهاد جدید دولت به مجمع تشخیص چیست؟


